

MARS
MARCH
2001
VOLUME 83
N° 841

Revue fondée en 1869
et publiée par le
Comité international
de la Croix-Rouge
Genève

Review founded in 1869
and published by the
International Committee
of the Red Cross
Geneva



REVUE INTERNATIONALE DE LA CROIX-ROUGE

Débat humanitaire : droit, politiques, action

INTERNATIONAL REVIEW OF THE RED CROSS

Humanitarian Debate: Law, Policy, Action

Mission de la Revue internationale de la Croix-Rouge

La *Revue internationale de la Croix-Rouge* est un périodique publié par le Comité international de la Croix-Rouge (CICR) qui entend favoriser la réflexion sur la politique, l'action et le droit international humanitaires et, en même temps, renforcer le dialogue entre le CICR et les autres institutions ou personnes intéressées par l'humanitaire.

- La *Revue* est au service de l'analyse, de la réflexion et du dialogue sur l'humanitaire en temps de conflit armé et d'autres situations de violence collective. Elle porte une attention particulière à l'action humanitaire elle-même, mais elle entend également contribuer à la connaissance de son histoire, à l'analyse des causes et des caractéristiques des conflits – pour mieux saisir les problèmes humanitaires qui en découlent – et à la prévention de violations du droit international humanitaire. La *Revue* entend stimuler un débat d'idées.

- La *Revue* sert de publication spécialisée sur le droit international humanitaire, rédigée à la fois pour un public académique et pour un public général. Elle cherche à promouvoir la connaissance, l'examen critique et le développement de ce droit. Elle stimule le débat entre, notamment, le droit international humanitaire, le droit des droits de l'homme et le droit des réfugiés.

- La *Revue* est un vecteur de l'information, de la réflexion et du dialogue relatifs aux questions intéressant le Mouvement international de la Croix-Rouge et du Croissant-Rouge et, en particulier, à la doctrine et aux activités du Comité international de la Croix-Rouge. Ainsi la *Revue* entend-elle contribuer à promouvoir la cohésion au sein du Mouvement.

La *Revue* s'adresse à plusieurs publics à la fois, notamment aux gouvernements, aux organisations internationales gouvernementales et non gouvernementales, aux Sociétés nationales de la Croix-Rouge et du Croissant-Rouge, aux milieux académiques, aux médias et à toute personne spécifiquement intéressée par les questions humanitaires.

Mission of the International Review of the Red Cross

The *International Review of the Red Cross* is a periodical published by the International Committee of the Red Cross (ICRC). Its aim is to promote reflection on humanitarian policy and action and on international humanitarian law, while at the same time strengthening the dialogue between the ICRC and other organizations and individuals concerned with humanitarian issues.

- The *Review* is a forum for thought, analysis and dialogue on humanitarian issues in armed conflict and other situations of collective violence. While focusing particular attention on humanitarian action per se, it also strives to spread knowledge of the history of such activity, to analyse the causes and characteristics of conflicts – so as to give a clearer insight into the humanitarian problems they generate – and to contribute to the prevention of violations of international humanitarian law. The *Review* wishes to encourage the exchange of ideas.

- The *Review* is a specialized journal on international humanitarian law, intended for both an academic and a more general readership. It endeavours to promote knowledge, critical analysis and development of the law. Its also fosters the debate on such matters as the relationship between international humanitarian law, human rights law and refugee law.

- The *Review* is a vector for information, reflection and dialogue on questions pertaining to the International Red Cross and Red Crescent Movement and, in particular, on the policy and activities of the International Committee of the Red Cross. The *Review* thus seeks to promote cohesion within the Movement.

The *Review* is intended for a wide readership, including governments, international governmental and non-governmental organizations, National Red Cross and Red Crescent Societies, academics, the media and all those interested by humanitarian issues.

MARS
MARCH
2001
VOLUME 83
N° 841

Revue fondée en 1869
et publiée par le
Comité international
de la Croix-Rouge
Genève

Review founded in 1869
and published by the
International Committee
of the Red Cross
Geneva

REVUE INTERNATIONALE DE LA CROIX-ROUGE
Débat humanitaire : droit, politiques, action

INTERNATIONAL REVIEW OF THE RED CROSS
Humanitarian Debate: Law, Policy, Action

Asie et droit international humanitaire

Asia and international humanitarian law

5 *Éditorial*

7 *A note from the Editor*

9 **The ICRC in Asia: Special challenges?**

JEAN-MICHEL MONOD

19 **Global norms and international humanitarian law:
an Asian perspective**

RAMESH THAKUR

45 **The Asian values debate and its relevance to
international humanitarian law**

ALFRED M. BOLL

59 **International humanitarian law: an Indo-Asian
perspective**

V. S. MANI

77 **Le droit international humanitaire au Timor oriental :
entre théorie et pratique**

BERTRAND LEVRAT

-
- 101** **Legal aspects of Australia's involvement in the International Force for East Timor**
MICHAEL J. KELLY, TIMOTHY L. H. McCORMACK,
PAUL MUGGLETON AND BRUCE M. OSWALD
- 141** **The Chinese humanitarian heritage and the dissemination of and education in international humanitarian law in the Chinese People's Liberation Army**
HE XIAODONG
- 155** **Promoting the teaching of international humanitarian law in universities: the ICRC's experience in Central Asia**
LUISA VIERUCCI
- 167** **Teaching international humanitarian law in academic institutions in South Asia: an overview of an ICRC dissemination programme**
UMESCH KADAM
-
- Croix-Rouge et Croissant-Rouge Red Cross and Red Crescent
- 171** **Security challenges for humanitarian action**
ANGELO GNAEDINGER
- 183** **Non-discrimination and armed conflict**
JELENA PEJIC
- 195** **Explosive remnants of war : Protecting civilians through an additional protocol to the 1980 Convention on Certain Conventional Weapons**
PETER HERBY AND ANNA R. NUITEN

Faits et documents

Reports and documents

- 206** Composition du Comité international de la Croix-Rouge (au 1^{er} janvier 2001)
- 210** Nouveau membre du Comité international de la Croix-Rouge
- 211** Mise en œuvre du droit international humanitaire
Chronique semestrielle de législation et de jurisprudence nationales, juillet-décembre 2000
- 217** État des Protocoles additionnels aux Conventions de Genève de 1949 relatifs à la protection des victimes des conflits armés : résolution de l'Assemblée générale et déclaration du CICR
- 231** Conventions de Genève du 12 août 1949 et Protocoles additionnels du 8 juin 1977 (au 31 décembre 2000)
- Status of the Protocols Additional to the Geneva Conventions of 1949 and relating to the Protection of Victims of Armed Conflicts : Resolution of the UN General Assembly and ICRC Declaration
- Geneva Conventions of 12 August 1949 and Additional Protocols of 8 June 1977 (as at 31 December 2000)

Livres et revues

Books and reviews

- 240** Helen Durham and Timothy L.H. McCormack (eds), *The Changing Face of Conflict and the Efficacy of International Humanitarian Law*, Martinus Nijhoff Publishers, The Hague/London/Boston, 1999, 225 pages (Marco E. Odello)
- 244** Asie et droit international humanitaire — Notice bibliographique
Asia and international humanitarian law — a bibliographical note
- 246** Publications récentes
- Recent publications

Un texte paraissant dans la *Revue* n'engage que son auteur. En publiant un article dans la *Revue*, ni la rédaction ni le CICR ne prennent position au sujet des opinions exprimées par son auteur. Seuls les textes signés par le CICR peuvent lui être attribués.

Texts published by the *Review* reflect the views of the author alone and not necessarily those of the ICRC or of the *Review*. Only texts bearing an ICRC signature may be ascribed to the institution.